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معاونت علمی اعلام کرد؛
 اجرای طرح های فناورانه هوشمندسازی 

برای رونق صنعت کشاورزی 
بر اســاس اعلام معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان، طرح های فناورانه حوزه 
کشــاورزی در راستای رونق به این صنعت 

اجرایی می شوند.
به گــزارش از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان، کشاورزی صنعتی است راهبردی و کهن که بشر 
تا به امروز با کمک آن توانسته بخش بزرگی از نیازهای 
غذایی خود را از طبیعت و دل زمین تامین کند. اما با توجه 

به کمبود منابع طبیعی و غذایی ضروری است که این صنعت اثرگذار در زندگی مردم، به سمت 
هوشمند شدن و استفاده از فناوری و نوآوری حرکت کند.ستاد توسعه زیست فناوری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری نیز در همین راستا و بر اساس ماموریتی که 
در زمینه توسعه استفاده از فناوری های زیستی در صنایع مختلف دارد؛ تلاش کرده تا با رسوخ 
فناوری های زیستی به صنعت کشاورزی، زمینه بازدهی بیشتر محصولات را فراهم کند و در 
افزایش سودآوری و پایداری در کشاورزی، ارتقای اعتبار محصولات میان مصرف کنندگان و 

کاهش هزینه ها نقش آفرینی داشته باشد.
»بسته  طرح های مشــترک حوزه  کشاورزی هوشمند« جز اهداف معاونت علمی است. در 
این ماموریت طرح های »تشخیص هوشمند عوامل خسارت زای کشاورزی«، »تهیه بن سازه 
مدیریت آفات«، »سیستم های کنترل هوشمند گلخانه ای«، »تولید پهپادهای گرده افشان«، 
»پایش تصویری مزارع« و »طرح الگویی سامانه ی پشتیبانی تصمیم گیری«، اجرایی می شوند.

حذف ۱.۵ میلیارد حساب غیرفعال در توییتر
توییتر به زودی ۱.۵ میلیارد حساب کاربری 
غیرفعال در این پلتفــرم را حذف می کند تا 
نام های کاربری مربوط به این حساب ها را 
آزاد کند.  ایلان ماســک، مالک و مدیرعامل 
توییتر اعلام کرد این شبکه اجتماعی آماده 
حذف ۱.۵ میلیارد حساب غیرفعال می شود 
تا نام های کاربری که بدون استفاده مانده اند 

را آزاد کند.
بعضی از کاربران توییتر شکایت کرده اند که حساب های کاربری غیرفعال، نام های کاربری 

غیرمعمول و جذابی دارند که در همان روزهای نخست توییتر، گرفته شدند.
توییتر در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۲ حساب کرد ۲۳۷.۸ میلیون نفر از کاربرانش، کاربران فعال 
روزانه هستند که می توان با نمایش تبلیغات برای آنها، درآمدزایی کرد.ماسک پیش از این قول 
داده بود حسابهای غیرفعال را از توییتر حذف می کند. وی در نوامبر گفته بود حساب هایی که به 
مدت ۱۵ سال غیرفعال بوده اند، پاکسازی خواهند شد. مالک میلیاردر توییتر در اکتبر گفته بود 
حسابهایی که به مدت بیش از یک سال غیرفعال بوده اند، ممکن است در معرض حذف شدن 
باشند.به نظر می رسد استفاده از توییتر در هفته های نخست پس از انتقال مالکیت این پلتفرم به 
ایلان ماسک، افزایش پیدا کرده است. طبق آمار اپتوپیا، توییتر در نخستین آخر هفته نوامبر، شاهد 

بیشترین تعداد کاربران روزانه بود.

شرکت ایلان ماسک ماهواره رقیب را به فضا فرستاد
شرکت اسپیس ایکس ۴۰ ماهواره اینترنتی 
شــرکت هوافضای بریتانیایــی »وان وب” 
)OneWeb( را عصر پنجشنبه )۸ دسامبر( 

به مدار فرستاد. 
یک موشک فالکون ۹ حامل ۴۰ ماهواره وان وب روز 
پنجشنبه در ساعت ۱۷:۲۷ بعد از ظهر به وقت منطقه 
زمانی شــرقی )۰۱:۵۷ به وقت تهران( از مرکز فضایی 

کندی ناسا )KSC( در فلوریدا به فضا پرتاب شد.
دوربین های روی زمین مناظر خیره کننده ای از فالکون ۹ را هنگام جدا شدن اولین مرحله آن 
ثبت کردند. طبق توضیحات ماموریت اسپیس ایکس، فرود مرحله اول فالکون ۹، صد و چهل و 
پنجمین بازیابی موفقیت آمیز موشک اسپیس ایکس و چهارمین پرتاب و فرود برای این تقویت 
کننده خاص بود. وان وب پس از پرتاب از طریق توییتر اعلام کرد: ما پرتاب داشتیم. ۴۰ ماهواره 
ما در فلوریدا زمین را ترک کردند. از همکارانمان در اسپیس ایکس برای کسب این موفقیت تشکر 
می کنیم. وان وب در حال ساخت یک صورت فلکی متشکل از ۶۴۸ ماهواره  در مدار پایینی زمین 
است که تا حدی با استارلینک اسپیس ایکس رقابت خواهد کرد. بیش از ۴۶۰ ماهواره وان وب 
قبل از پرواز امروز به مدار رسیده بودند که اکثریت قریب به اتفاق آنها بر فراز راکت های سایوز 
ساخت روسیه که توسط شرکت فرانسوی Arianespace اداره می شوند، پرتاب می شدند. اما 
این عملیات پس از حمله روسیه به اوکراین در ماه فوریه از هم پاشید و یک شکاف پرتاب برای 
وان وب باقی گذاشت. این شرکت به زودی آن را پر کرد و قراردادهایی با شرکت اسپیس ایکس 

و مؤسسه نیو اسپیس ایندیا لیمیتد امضا کرد.
اولین پرواز تحت قرارداد مؤسسه نیو اسپیس ایندیا لیمیتد در ۲۱ اکتبر اتفاق افتاد، زمانی که 
یک موشک هندی GSLV Mark III با موفقیت ۳۶ ماهواره وان وب را به پرواز درآورد. 
پرتاب روز پنجشنبه اولین ماموریت اسپیس ایکس برای وان وب را رقم زد. همچنین اولین پرتاب 

وان وب از فلوریدا بود و به این معنی بود که وان وب اکنون بیش از ۵۰۰ ماهواره در مدار دارد.
پرواز پنج شنبه برای سه شنبه )۶ دسامبر( برنامه ریزی شده بود، اما اسپیس ایکس آن را به عقب 
انداخت تا بررسی های بیشتری انجام دهد. این پنجاه و پنجمین پرتاب اسپیس ایکس در سال 
۲۰۲۲ بود. اسپیس ایکس، یک شریک پرتاب جالب برای وان وب است، زیرا این دو شرکت در 

زمینه اینترنت ماهواره ای رقیب هستند. 

 موشک چینی با موفقیت 
یک ماهواره را به فضا ارسال کرد 

چین امروز ۹ دســامبر ۲۰۲۲ یک موشک 
 )۲D Long March(حامل لانگ مارچ ۲ دی
را از مرکز پرتاب ماهواره تائی یوان در شمال 
استان شانشی چین به فضا پرتاب کرد.  به 
گفتــه اداره ملی فضایی چین، چین در اوایل 
صبح جمعه یک موشــک حامل لانگ مارچ 
۲ دی را برای انتقال یک ماهواره رصد زمین 

به فضا پرتاب کرد.
دولت چین در بیانیه ای خبری، گفت: این موشــک در ساعت ۲:۳۱ بامداد به وقت محلی در 
مرکز پرتاب ماهواره تائی یوان در اســتان شانشی در شــمال چین پرتاب شد و به زودی این 
ماهواره رصدی چند منظوره فراطیفی را در مدار خورشیدهمگام یا مدار خورشیدآهنگ در فاصله 
۷۰۵ کیلومتری سطح زمین قرار می دهد.این ماهواره مجهز به تجهیزات علمی است که برای 
نظارت بر اکولوژی و محیط زیست، بررسی منابع طبیعی و شناسایی عناصر جوی مورد استفاده 
قرار خواهد گرفت. داده های به دست آمده توسط این فضاپیما از تلاش های چین برای واکنش به 

تغییرات آب وهوایی پشتیبانی خواهد کرد.
هم ماهواره و هم موشک مورد استفاده توسط آکادمی فناوری پروازهای فضایی شانگهای، 
)یکی از شرکت های تابعه شرکت علوم و فناوری هوافضای چین، پیمانکار فضایی پیشرو این 
کشور(، ساخته شده اند. نیروی موشک لانگ مارچ ۲ دی، توسط سوخت های مایع تامین می شود 
و نیروی پرتاب رانش آن ۳۰۰ متریک تن است. این هواپیما قادر است یک فضاپیمای ۱.۲ تنی 
را به مدار خورشیدهمگام با ارتفاع ۷۰۰ کیلومتری بفرستد. این پرتاب چهارصد و پنجاه و سومین 

پرواز از خانواده موشک های لانگ مارچ را رقم زد.

 اصلی ترین فایل ها
 برای انتشار بدافزار شناسایی شدند

جدیدترین بررسی انجام شــده، نشان داد برای نخستین بار در سه سال 
گذشته، فایل های آفیس مایکروسافت دیگر اصلی ترین فایل مورد استفاده 

برای انتشار بدافزار نیستند. 
یافته های جدیدترین گزارش »شناخت تهدید« شرکت »اچ پی ولف سکیوریتی« برای سه 
ماهه سوم سال ۲۰۲۲ که اطلاعات میلیون ها رایانه را بررسی کرد، نشان داد فایل های آرشیوی 
مانند زیپ )ZIP( و فایل های RAR، از فایل های آفیس جلو زده و متداول ترین فایل های 
مورد استفاده برای انتشار بدافزار شناخته شدند.در حقیقت، ۴۴ درصد از بدافزارهایی که در سه 
ماهه سوم سال میلادی جاری منتشر شدند، از این فورمت استفاده کردند که بالاتر از ۱۱ درصد 

در سه ماهه دوم بود. در این بین، در انتشار ۳۲ درصد بدافزارها، از فایل های آفیس استفاده شد.
همچنین شرکت اچ پی دریافت که خلافکاران سایبری، فایل های آرشیو آلوده به ویروس را در 
فایلهای HTML جاسازی می کنند تا از شناسایی شده آنها توسط راه کارهای امنیتی ایمیل، 
اجتناب کنند.بر اساس گزارش وب سایت تکِ رادار، محققان امنیت سایبری می گویند بهترین راه، 

استفاده از رویکرد امنیتی همه جانبه برای حفاظت از منابع دیجیتالی است.

اخبار کوتاه  یکی از هفت کلان پروژه شــبکه ملی اطلاعات، 
توسعه زیرساخت های ارتباطی و فیبر نوری است 
و مســئولان وزارت ارتباطات تأکیــد کرده اند با 
برنامه ریزی  صورت گرفته تا پایان دولت سیزدهم 
۸۰ درصد خانوارها و کسب و کارها به فیبر نوری 
متصل خواهند شــد که سرعت نامحدودی دارد و 
اخیرا هم اعلام شده که همه شهرهای استان ایلام 
تحت شبکه سراسری فیبر نوری قرار گرفته است. 
رشته های شفاف شیشه ای و پلاستیکی یا فیبرنوری اکنون 
بخــش مهمی از تجهیزات ارتباطی زیرســاختی در جهان را 
تشکیل داده اســت؛ فناوری اصلی که طی سال های گذشته 
در بخش ارتباطات ثابت ایران کمتر به کار گرفته شده بود، اما 
در دولت ســیزدهم مورد توجه ویژه دولت و وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات قرار گرفته است.
شبکه زیرساخت کشور با سرمایه گذاری دولت، بیش از ۷۰ هزار 
کیلومتر فیبر را برای اتصال شهرهای مختلف کشور به یکدیگر 
فراهم کرده، اما در داخل شهرها هنوز شبکه دسترسی یا آخرین 
لایه اتصال به ســاختمان های مســکونی و تجاری کشور با 
تجهیزات قدیمی هم وجود دارد که به شبکه مسی مشهور است؛ 
این شبکه به رغم گستردگی زیاد، توانایی کمی برای سازگاری با 

فناوری های جدید و استفاده از خدمات پهن باند دارد.
این در حالی است که بر اساس مصوبه شورای عالی فضای 
مجازی تا ســال ۱۴۰۴ باید ۸۰ درصد خانوارها و ۱۰۰ درصد 
کسب وکارها با متوسط سرعت ۲۵ مگابیت  برثانیه به پهن باند 
ثابت دسترسی داشته باشند و دسترسی ۲۰ میلیون خانوار و پنج 
میلیون کسب وکار تا سال ۱۴۰۴ به اینترنت پهن باند ثابت باید بر 

بستر فیبر نوری شکل گیرد.
در همیــن رابطه، به تازگی علی کریمی- سرپرســت اداره 
ارتباطات و فناوری اطلاعات استان ایلام- با اشاره به طرح ملی 
ایجاد ۲۰ میلیون پورت پوشش فیبرنوری در سراسر کشور اظهار 
کرده اســت: در استان ایلام با هماهنگی استانداری و شرکت 
سرمایه گذاری »های وب«، پروژه احداث فیبرنوری با ۳۰۰ نیرو 

از هفته اول مهر کار آغاز شد.
وی افزود: با شروع این پروژه در استان ایلام، ۱۳۰ کیلومتر از 

نظر ساختار حفاری شده است و ۲۲۰ کیلومتر نیز کابل دیواری 
احداث شده که می توان گفت در مجموع ۳۵۰ کیلومتر کابل در 

۲۷ شهر ایلام کشیده شده است.
سرپرســت اداره ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان ایلام 
با اعلام اینکه پروژه فیبرنوری این اســتان در دهه فجر افتتاح 
می شود، گفت: برنامه لازم برای واگذاری اینترنت پر سرعت 
برای همه شهرهای استان ادامه دارد و تحول خوبی در سطح 
دیتا شاهد هستیم امیدوارم در سایر استان ها نیز این موضوع 
پیگیری شود و این آمادگی را داریم که تجارب خود را در اختیار 

دیگر استان ها قرار دهیم.طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، وی با بیان اینکه ایلام از نظر شاخص های ارتباطات 
و فناوری اطلاعات )IDI( در رتبه ۱۷ در میان دیگر استان ها 
قرار دارد، افزود: استان ایلام دارای ۳۷۸ روستای بالای ۲۰ خانوار 
هستیم و تاکنون ۳۴۴ روستا تحت پوشش اینترنت پرسرعت 
قرار گرفته اند و تا پایان سال آینده همه روستاها تحت پوشش 
اینترنت پرسرعت قرار می گیرند. کریمی با اشاره به موانع موجود 
در بحث توسعه ارتباطات روستایی این استان اظهار کرد: عمده 
مشکل موجود در توسعه ارتباطات استان ایلام، کوهستانی بودن 

و صعب العبور بودن برخی مناطق اســت که در مواقعی برای 
پوشش، مجبور به ایجاد چندین سایت هستیم.

همچنین طبق اعلام شرکت مخابرات، رضا خلیلی- معاون 
شــبکه مخابرات ایران- در مصاحبه ای درباره سهم شرکت 
مخابرات ایران برای تحقق برنامه توسعه فیبر نوری اظهار کرد: 
یکی از زیرساخت های تخصصی و اصلی شرکت مخابرات که 
به عنوان یک اپراتور با تجربه با بیش از ۵۰ ســال محسوب 
می شود، توسعه شبکه فیبر نوری است که اجرای آن از ده ها سال 

پیش آغاز شده و همچنان به عنوان امری مستمر ادامه دارد.

وی گفت: هم اکنون بزرگترین زیرساخت شبکه فیبر نوری 
کشور در اختیار شــرکت مخابرات ایران است، اما در واقع در 
سال های اخیر، بحث رســاندن این فیبر به مشتریان مطرح 
شده است، زیرا قبلا این فیبر در مسیرهای بین شهری و انتقال 
استفاده می شد، اما این تغییری که در بحث فناوری و دسترسی 
مشــترکان اتفاق افتاد، بحث اجرای فیبر برای اســتفاده های 
کاربران عادی، خانگی، تجاری و ســازمانی را مطرح کرد که 

رویکرد جدیدی محسوب می شود.
معاون شبکه شرکت مخابرات ایران افزود: حجم نیاز در اجرای 
فیبر در این مقوله بسیار زیاد و با عددهای قبلی خیلی متفاوت 
است و شاید میلیون ها کُر کیلومتر فیبر برای این کار مصرف 
شــود.وی گفت: شــرکت مخابرات ایران در زمینه چارچوب 
برنامه های ابلاغی این مســیر را ادامه می دهد و برنامه ای که 
برای امسال پیش بینی شده است، افزون بر ۸۰۰ هزار پوشش 
خواهد بود و این به معنی این است که ۸۰۰ هزار خانوار را این 
شبکه تحت پوشش قرار دهد. خلیلی افزود: بر همین اساس، 
مشتریان یا خانوارهایی که در محدوده هستند باید درخواست 
بدهند و با توجه به ظرفیت بازار و نیاز مردم، به شبکه فیبر نوری 

وصل می شوند.
پیش از این هم عیســی زارع پور - وزیر  ارتباطات و فناوری 
اطلاعات - درباره پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها نیز 
گفته بود تاکنون ۱۰ شرکت و اپراتور برای اجرای این طرح ملی 
پای کار آمده اند و کار در  ۶۵ شهر در ۱۰ استان آغاز شده است و 
امیدوارم که تا دهه فجر سال جاری، در سراسر کشور آغاز شود.

گفتنی است یکی از هفت کلان پروژه شبکه ملی اطلاعات، 
توسعه زیرساخت های ارتباطی و فیبر نوری است و ایران در این 
حوزه جزو کشورهای انتهای لیست است اما توسط مسئولان 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات تأکید شــده با برنامه 
 ریزی های صورت گرفته تا پایان دولت ســیزدهم ۸۰ درصد 
خانوارها و کســب و کارها به فیبر نوری متصل خواهند شد 
که سرعت نامحدودی دارد؛ دولت منابع لازم را تامین کرده و 
۸ درصد از درآمد اپراتورهای همراه به این موضوع اختصاص 
می یابد. همچنین  سرمایه لازم تامین شده و زیرساخت های 

حقوقی نیز فراهم شده است.

آخرین وضعیت فیبرنوری در کشور

محققان رایانه هــای نوری ابداع 
کرده اند که یک میلیون بار سریعتر 
از رایانه های معمول فعالیت می کند 
و ســرعت پردازش داده ها در آن 
بسیار بالاتر است. پردازنده های یک 
رایانه از گیت های منطقی تشکیل 
دودویی  روتین های  که  شــده اند 
)رایانش صفر و یک واقعی( را اجرا 

می کنند.
این موارد توابع توابع بولی نامیده می شــوند. در پردازنده های رایانشی 
معمول این کار به صورت الکترونیکی انجام می شود. اما اکنون محققان 
روشی برای راه اندازی گیت های منطقی مبتنی بر نور کشف کرده اند که 

یک میلیون بار سریع تر از دروازه های منطقی الکترونیکی معمولی است.
این روش توســط محققان دانشگاه AALTO ابداع شده و تحقیق 

مربوط به آن در ژورنال »ساینس ادونسز« منتشر شده است.
برای برآورده شــدن نیازهای نسل جدید پردازش داده ها مانند ارزیابی 
مجموعه داده های هوش مصنوعی و منبع استنتاج الگوریتم، دروازه های 

منطقی در رایانش باید بسیار سریع تر عمل کنند.
بخش اعظم مشوق توسعه پردازش سریع تر از مخازن عظیم اینترنت 
اشیا سرچشمه می گیرد. افزایش ذخایر انبوه داده ها از منابع حسگر ها و 
الگوریتم های مرتبط با جمع آوری، ارزیابی و سپس استنتاج از داده ها نیاز به 

سرعت محاسباتی چندین برابر سرعت فعلی دارند.
در ایــن میان گروهی از محققان دانشــگاه AALTO دروازه های 

منطقی کایرالیتی نوری ابداع کرده اند که یک 
میلیون بار ســریع تر از دروازه های منطقی 

پیشین فعالیت می کردند.
ایــن پردازش بســیار ســریع بــه جای 
سیگنال های الکتریکی از نور قطبش یافته 
مدور اســتفاده می کند. فرایند مذکور تا حد 
زیادی به ترجیح اشعه قطبش یافته مدور از 
طریق یک ماده کریستالی بستگی دارد که 

به اشعه نور حساس است.
ترجیح اشعه نور براساس شکل کریستالی که از آن رد می شود، تعیین 
می شود. این کریستال نور را به یک سمت چپ یا راست خم می کند. در 
دروازه های منطقه کایرالیتی نوری، جهت ترجیح اشعه نور )چپ یا راست( 
عملکرد آن را تعیین می کند.بلوک سازنده اصلی دروازه های منطقی نوری 
یکی از انواع ترجیح)XNOR( است. از آن نقطه تمام دروازه های منطقی 

دیگر با افزودن فیلترهای دیگر ساخته شده اند.
همچنین محققان متوجه شــدند یک رایانه می تواند تمام دروازه های 
منطقی کایرالیتــی را در خود جای دهد. به عنوان مثال ممکن اســت 
یک کارکرد همزمان وجود داشــته باشد که یک دستگاه دروازه منطقی 
الکترونیکی نمی تواند انجام دهد. اما دروازه های منطقی نوری می توانند 
ایــن عملکردها را به طور موازی اجرا کنند. این دروازه های منطقه چند 
عملیاتی نسبت به دروازهای منطقی الکترونیکی ارتقا یافته تر هستند زیرا 
ممکن است آنها به مدار های منطقی چند عملکردی منتهی شوند که 

پیشرفته تر و پیچیده تر از نمونه های فعلی هستند.

بر اســاس تصمیماتی که برای سرشماری 
سال ۱۴۰۵ گرفته شده ، اطلاعات کدپستی 
و نشانی مکان محور پست مبنای سرشماری 

قرار می گیرند. 
بر اساس مصوبه ستاد ملی سرشماری ثبتی مبنا ۱۴۰۵، 
شرکت ملی پست به نمایندگی از وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به عنوان متولی تخصیص کدپستی ده رقمی 
)کدیکتای شناسه مکان( و مجری پیاده سازی پروژه ملی 
جی نف )GNAF( تعیین شــده و تاکنون بیش از ۸۰ 

درصد اماکن شهری کشور دارای نشانی مکان محور شده اند.سرشماری ثبتی مبنا، مبتنی 
بر دو عدد حاکمیتی است، شماره ملی به عنوان مشخص  کننده هویت اشخاص و کدپستی 
که نمایانگر محل حضور اشخاص در شهر یا روستای خود است.معاون وزیر ارتباطات و 
مدیرعامل شرکت ملی پست گفت: همکاری پست و مرکز آمار ایران در زمینه سرشماری 
نفوس و مسکن به سال ها قبل باز می گردد و کدپستی و اطلاعات نشانی مکان محور 
پست به عنوان یکی از ارکان اصلی پایگاه سرشماری همواره مورد بهره برداری قرار گرفته 
است.محمود لیائی افزود: با توجه به نتایج حاصله از اقدامات پیشین، حسب تصمیماتی که 
برای سرشماری سال ۱۴۰۵ گرفته شده، اطلاعات کدپستی و نشانی مکان محور پست 

به همراه نقشه های پارسل بندی شده مبنای سرشماری قرار می گیرند.
رئیس هیات مدیره شرکت ملی پست در توضیح سرشماری ثبتی مبنا گفت: منظور از 
سرشماری ثبتی مبنا به زبان ساده این است که اطلاعات کدپستی و نشانی مکان محور 
که به نقشه های پارسل بندی شده متصل هستند به عنوان پایه و اساس سایر اطلاعات 
قرار گرفته و دیتای اخذ شده از سایر دستگاه های اجرایی بر حسب کدپستی مکان مورد 

نظر به نقشه ها و اطلاعات مکانی متناظر آن متصل خواهند شد.

 GNAF وی افزود: داده های مکان محور پایگاه داده
)پایگاه نشانی استاندارد مکان محور( به فرآیند سرشماری 
این امکان را خواهد داد که حضور و موقعیت مکانی دقیق 
افراد ساکن در شهر ها یا روستا ها را صرفا با دریافت کدپستی 
صحیح، سرشــماری کنند.مدیرعامل شرکت ملی پست 
عنوان کرد: اطلاعات و داده  های متصل به کدپستی ثب 
شده، نیاز به مراجعه مستقیم و آماربرداری حضوری را مرتفع 
و به این طریق علاوه بر در دسترس بودن همیشگی آخرین 
وضعیت اطلاعات یک شهر یا روستا، از صرف هزینه های 

هنگفت سرشماری حضوری جلوگیری می شود.
معاون وزیر ارتباطات با اعلام این خبر که برای تعیین روش های اجرایی و نهایی سازی 
فرایند سرشماری ثبتی مبنا ۱۴۰۵، در ســال جاری این فرایند به صورت آزمایشی در 
۷۰ شهر منتخب کشور به اجرا گذاشته می شود، افزود: در این مرحله ساکنین شهر های 
منتخب، کدپستی محل سکونت خود و خانواده خود را در سامانه ای که به این منظور 

معرفی خواهد شد اعلام و ثبت خواهند کرد.
وی افزود: پس از ثبت محل سکونت در این سامانه بر اساس کدپستی ده رقمی و نشانی 
استاندارد، اطلاعات ثبت شده در پایگاه داده اطلاعات مکانی GNAF، با سایر اطلاعات 
متصل شده مورد تحلیل مرکز آمار قرار گرفته و نتایج حاصله در بخش های برنامه ریزی 
و تصمیم گیری های کلان کشور در حوزه های اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و ... مورد 
بهره برداری قرار خواهد گرفت.مدیرعامل شرکت ملی پست گفت: به این منظور تمامی 
ساکنان شهر های منتخب لازم است به منظور اطلاع از کدپستی صحیح خود به سامانه 
خدمات الکترونیک کدپستی به نشانی GNAF.POST.IR مراجعه کرده و از طریق 

آن نسبت به دریافت کدپستی محل سکونت خود اقدام کنند.

 ابداع رایانه های نوری یک میلیون بار 
سریع تر از نمونه های فعلی

 کدپستی و نشانی مکان محور
 مبنای سرشماری ثبتی 1405 

بیش از ۹۰ درصد راه های استان اردبیل زیر پوشش تلفن همراه قرار دارند 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان اردبیل گفت: بیش 
از ۹۰ درصد از راه های ار تباطی این استان زیرپوشش امواج 

تلفن همراه و اینترنت قرار دارند. 
شهریار سرداری در جلسه شورای ای سی تی استان اردبیل که در فرمانداری 
خلخال برگزار شد، با اعلام این خبر اظهار کرد: تبدیل و ارتقای سیستم های 
۲G اینترنت به ۳G و ۴G در سطح راه های ارتباطی پرترافیک استان اردبیل 

در دستور کار اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قرار گرفته است.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان اردبیل با بیان اینکه فاصله 
شاخص برخورداری مردم این استان از تلفن ثابت، تلفن همراه و اینترنت به 
شاخص کشوری نزدیک است، گفت: با اجرا و تکمیل پروژه های زیرساخت 
ارتباطی در دست اجرا به شاخص کشوری خواهیم رسید.وی گفت: با نصب و 
راه اندازی سامانه های تقویت امواج تلفن همراه از جمله مسیر ارتباطی خلخال به 
فیروز آباد وسرچم در شهرستان خلخال تمام مسیرهای ارتباطی اردبیل به جنوب 

استان، تحت پوشش کامل آنتن تلفن همراه قرار می گیرند.
سرداری با بیان اینکه افزایش قیمت تجهیزات مخابراتی در کشور از جمله 
موانع پیش روی ایجاد و راه اندازی سامانه های ارتباطی تلفن همراه و اینترنت 
در مناطق مختلف روستایی استان اردبیل است، اظهار کرد: راه اندازی شبکه 

فیبر نوری خانگی را برای ارتقا سطح اینترنت خانگی در استان آغاز شده است 
واین طرح تا پایان دولت سیزدهم به پایان خواهد رسید.

وی با بیان اینکه در تلاش هستیم با پوشش کامل مسیرهای ارتباطی جنوب 
استان، مشکلات ارتباطی در این مناطق را هر چه سریعتر مرتفع کنیم، گفت: 
با برق رسانی به دو آنتن BTS در مسیر راه اصلی خلخال به فیروز آباد که با 
هزینه کرد ۳۵ میلیارد ریال در حال اجرا است، بزودی سرتاسر این مسیر به طور 

کامل تحت پوشش امواج تلفن همراه قرار خواه گرفت. 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان اردبیل گفت: در حال حاضر 
۳۹ روستای شهرستان خلخال فاقد پوشش تلفن همراه هستند که تا پایان 
سال جاری ۱۶ روستای شهرستان خلخال زیر پوشش امواج تلفن همراه اینترنت 
قرار می گیرند.سرداری افزود: راه اندازی تجهیزات دریافت امواج تلفن همراه و 
همچنین بهره مندی اهالی ۱۶ روستای خلخال از خدمات اینترنت در صورتی 
امکان پذیر خواهد شد که تجهیزات مورد نیاز خریداری شده و در اختیار اداره کل 

ارتباطات و فناوری اطلاعات استان اردبیل قرار گیرد.
وی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر ارتباط تلفن ثابت ۳۲ روستای خلخال 
و ۱۰ روســتای کوثر در جنوب استان اردبیل به علت سرقت سیم های مسی 
تلفن قطع شده است، خاطرنشان کرد: برای پایان دادن به مشکل قطع ارتباط 

تلفنی تلفن های ثابت روستایی، نیازمند توسعه شبکه فیبر نوری خلخال به طول 
۲۶۵ کیلومتر هستیم که در صورت تأمین اعتبار و اجرای این پروژه، در آینده 
قطعی تلفن ثابت در سطح واحدهای مسکونی روستاهای خلخال نخواهیم 
داشت. همچنین در این جلسه مهران ناظر سرپرست اداره کل پست استان 
اردبیل از اجرای طرح پلاک کوبی کد پستی ده رقمی در سطح مناطق شهری 
وروستایی فاقد این پلاک خبر داد و افزود: هزینه اجرای این طرح در شهرها به 

عهده شهرداری ها ودر روستاها بر عهده دهیاری ها خواهد بود.
سید جواد یحیی زاده فرماندار شهرستان خلخال نیز در این جلسه با اشاره به 

فقدان زیرساخت های ارتباطی در ۳۹ روستای شهرستان خلخال مردم را رنج 
می دهد، از عدم اجرای مصوبات سفر معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
انتقاد کرد و گفت: در ۲ سال اخیر به ویژه در ایام آموزش در فضای مجازی، 
اهالی روســتاهای فاقد زیر ساخت ارتباطی این شهرستان با مشقات فراوان 

روبه رو بودند.
وی با اشاره به وضعیت نابسامان مخابرات شهرستان خلخال از جمله سرقت 
کابل های خطوط تلفن ثابت روستایی ،سیم های اویزان ،تیرهای سقوط کرده و 
قطع ارتباط تلفنی ده ها روستای این شهرستان به علت سرقت سیم های تلفن 
تصریح کرد: در حال حاضر ارتباط و زیرساخت های ارتباطی در دنیا حرف اول 
را می زند و زیبنده شهرستان خلخال و روستاهای آن نیست که از این نعمت 

بزرگ بی بهره باشند.
فرماندار خلخال گفت: هم اکنون راه های ارتباطی مرکز شهرستان با مراکز 
بخش شاهرود، شهر کلور مرکز بخش خورش رستم، شهر هشجین و سه راهی 
فیروزآباد واقع در مســیر راه ارتباطی خلخال به سرچم، راه های ارتباطی این 
شهرســتان با استان همسایه گیلان فاقد پوشش تلفن همراه بوده و این امر 
همواره موجب بروز مشکل برای مسافران و سرنشینان خودروهای عبوری از 

این محورها به ویژه در مواقع حوادث رانندگی می شود.

 آتش بس اپل و اریکسون 
در دعوای امتیازهای بی سیم

اپل به یک جنگ دیگر بر سر امتیازهای 
انحصاری بی سیم خاتمه داد و با شرکت 
اریکسون توافق صدور مجوز امضا کرد 
که اختلاف های حقوقی بین دو شرکت را 

فیصله می دهد. 
مفاد دقیق این توافق هنوز به طور کامل افشا 
نشده است اما این توافق چند ساله، شامل صدور 
مجوز متقابل برای فناوری سلولاری استاندارد 
ضروری و همچنین حق امتیازهای انحصاری 

دیگر است.این غول های فناوری، سابقه طولانی دعوای حقوقی بر سر فناوری سلولاری دارند. اپل در 
سال ۲۰۱۵ از اریکسون شکایت کرد تا از شرایط مطلوب تری برای امتیازهای انحصاری LTE برخوردار 
شود اما اریکسون با شکایتی که مدعی بود آیفون و آی پد، ایده های ثبت امتیاز شده این شرکت را نقض 
کرده اند، پاسخ داد.این دو شرکت با یک توافق هفت ساله، صلح کردند. با نزدیک شدن به زمان تمدید 

این توافق، خصومت میان دو شرکت شعله ور شد. 
اریکسون در اکتبر سال ۲۰۲۱ از تلاش اپل برای کاهش نرخ حق امتیاز شکایت کرد و اپل در دسامبر، 
شکایت متقابلی انجام داد و مدعی شد اریکسون به شکل غیرمنصفانه از تاکتیک های فشار برای تمدید 
توافق استفاده می کند. اریکسون ژانویه امسال شکایت دیگری در خصوص امتیازهای انحصاری فناوری 
۵G تنظیم کرد.کریستینا پترسون، مدیر مالکیت معنوی اریکسون با اعلام این توافق، اظهار کرد: این 
آتش بس به دو شرکت اجازه می دهد به عرضه بهترین فناوری برای جهان متمرکز شوند. اریکسون یکی 
از بزرگترین دارندگان امتیازهای انحصاری بی سیم در جهان است و گفته است توافق با اپل، کمک می 
کند درآمد صدور مجوز این شرکت در سه ماهه چهارم، معادل ۵۳۲ میلیون دلار یا بیشتر، تقویت شود.
زمان این توافق، قابل توجه است. اپل ظاهرا سرگرم ساخت مودم های آیفون ۵G برای جایگزین کردن 
با تراشــه های کوالکام است. آتش بس با اریکسون، زمینه را برای استفاده از این مودم ها بدون دعوای 

حقوقی، فراهم می کند.

اپل قصد دارد یک دســتگاه تاشو با 
نمایشــگر ۱۰ اینچــی را جایگزین 

تبلت های سری آیپد مینی کند. 
اپل سال گذشته آیپد مینی ۶ را با تغییرات اساسی 
در طراحی و ارتقاء سخت افزار داخلی عرضه کرد. 
این دستگاه اکنون حاشیه های نسبتاً باریک تری 
دارد و از حســگر تاچ آی دی یک پارچه شــده با 
دکمه ی پــاور بهره می بــرد. بااین حال، به نظر 
می رســد غول فنــاوری مســتقر در کوپرتینو 

برنامه های دیگری برای کوچک ترین نسل تبلت های خود دارد. شاید اپل دستگاه تاشو جدیدی با ابعاد 
حدود ۱۰ اینچ را جایگزین محصولات سری آیپد مینی کند.

آیپد مینی ۶ دستگاهی بسیار قدرتمند است که از تراشه ی Bionic A۱۵ و سیستم دوربین بهبودیافته 
استفاده می کند. خط تولید آیپد مینی از مدت ها قبل تاکنون سبک طراحی مدل اصلی را حفظ کرده است 
و نسخه های جدید آن با تغییرات تدریجی عرضه می شوند. بااین حال، جدیدترین نسل این محصول با 
تغییرات بسیار جذابی همراه بود و درواقع عناصری از آیپد پرو و مجموعه ی جدید آیپد ایر در این دستگاه 
کوچک نیز ارائه شــد. به گزارش Wccftech، اپل درحال ساخت یک دستگاه تاشو جدید است که 
می تواند به عنوان جایگزین آیپد مینی روانه ی بازار شود.شنیده ها حاکی از آن است اپل یک سال پس از 
عرضه ی اولین آپید OLED خود در سال ۲۰۲۴، از دستگاه تاشو جدیدی رونمایی خواهد کرد. اگر این 
گزارش واقعیت داشته باشد، محصول تاشو این شرکت درسال ۲۰۲۵ جایگزین تبلت های سری آیپد مینی 
خواهد شد. منبع این خبر همچنین اعلام کرده است سازنده ی آیفون درحال ساخت یک صفحه نمایش 
۲۰ اینچی تاشو جدید است که احتمالاً از آن در مدل های آینده ی مک بوک استفاده خواهد کرد.ازآنجاکه 
اپل هنوز خبر معرفی تبلت تاشو خود را تأیید نکرده است نمی توانیم با اطمینان خاطر درمورد آن صحبت 
کنیم. به هرحال اگر این موضوع واقعیت داشته باشد با نزدیک تر شدن به تاریخ معرفی محصول تاشو اپل، 

مطمئناً اطلاعات و جزئیات بیشتری درمورد آن دردسترس قرار خواهد گرفت.

شرکت سامسونگ قصد دارد تا سال 
۲۰۲۴، گلکسی S۲۴ خود را با فناوری 
نسل هفت وای فای به بازار عرضه کند. 

براساس آخرین اطلاعات افشاء شده از گوشی 
s۲۴، شرکت سامسونگ قصد دارد در این مدل 
از تلفن های همراه خود برای نخســتین بار، از 
فناوری وای فای نســل ۷ استفاده کند، این در 
حالی است که سری گلکسی S۲۳ در حال حاضر 
به بازار عرضه نشــده، اما این شرکت از حالا به 

فناوری های نسل آیندۀ خود فکر می کند.امروزه گوشی های هوشمند معروف به طور معمول از دو نسل 
وای فای ۶ و ۶E استفاده می کنند و هنوز نسل وای فای ۷ به طور جدی در بازار وجود ندارد، اما شواهد 
نشان می دهد که وضعیت به همین شکل باقی نخواهد ماند و سامسونگ قصد دارد که برای نخستین بار 
به طور گسترده از این فناوری پیشرفته استفاده کند.هرچند هنوز اطلاعات دقیقی از گلکسی S۲۴ منتشر 
نشده ، اما پیش بینی می شود که این گوشی مانند نسل های گذشته در سه سطح استاندارد، پلاس و اولترا 
در اختیار کاربران قرار گیرد همچنین با توجه به اینکه احتمالا گلکسی S۲۳ نسیت یه مدل S۲۲ تغییر 
جدی نداشته باشد، انتظار می رود که گلکسی S۲۴ با تغییرات زیادی معرفی شود.فناوری وای فای نسل 
۷ نسبت به سری ۶ تا حدود ۲.۵ برابر سریع تر خواهد بود تا جایی که انتظار می رود، نسل جدید فناوری 
وای فای که سامسونگ قصد استفاده از آن را دارد، سرعتی در حدود ۳۳ گیگابیت بر ثانیه را به کاربر خود 
ارائه خواهد داد و برروی فرکانس های GHz ۵ ,GHz ۲.۴, و GHz ۶ کار خواهد کرد.کارشناسان 
بازار تکنولوژی پیش بینی می کنند که نخستین رایانه های رومیزی با فناوری وای فای نسل ۷ در سال 
۲۰۲۴ به بازار عرضه شود، تحولی که ما انسان ها را به سرعت هرچه تمام تر به عصر جدیدی از ارتباطات 
وارد خواهد کرد که سریع ترین سرعت های فناوری وای فای را تجربه کنیم، البته بجز سامسونگ، شرکت 
کوالکام هم به این عرصه ورود جدی و پرقدرتی داشته است که باید منتظر ماند و دید برنامه ای توسعه ای 

آن برای این بازار چه خواهد بود.

 S24 سامسونگ می خواهد گلکسی
را با فناوری وای فای 7 عرضه کند 

 دستگاه تاشوی اپل 
جایگزین آیپد مینی می شود 
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